
عملي�ات س�اخت س�د فينس�ك در م�رز 
اس�تان هاي س�منان و مازندران كه مدتي به 
تعويق افتاده بود، دوباره در هفته هاي گذشته 
از س�ر گرفته ش�د. اص�ل اي�ن خبر اس�باب 
نگران�ي كش�اورزان بومي منطق�ه و همياران 
محيط زيست بود كه حاش�يه هاي ناگوارتري 
هم ب�ه آن اف�زوده ش�د. اهالي بوم�ي منطقه 
مي گويند ب�دون واگذاري ام�اك جايگزين، 
زمين هاي آبا و اجدادي ش�ان را ب�ه نازل ترين 
بها خريداري كرده اند. تا به حال نيز بيش از 100 
اصله درخت نادر و ارزشمند اورس قطع شده تا 
پايه و ستون سدي س�اخته شود كه گونه هاي 
جانوري نادري را ه�م قرار اس�ت از بين ببرد. 

در دو ماه گذشته با ش��روع عمليات سد سازي در 
منطقه فينسك، سيل هشدارها و انتقادها از سوي 
طرفداران منابع طبيعي و انجمن هاي محيط زيست 
فضاي مجازي را درنورديده است. به نظر مي رسد 
در غياب توضيحات دقيق وزير نيرو و استانداران 
ذي ربط، صفحه هاي شخصي و گروه هاي مجازي 
تبديل به تنها رسانه هايي ش��ده اند كه در سكوت 
كامل خبري از جزئيات ساخت اين پروژه مخرب 

پرده بر مي دارند. 
 زمين هايمان را ارزان تر از موكت مي خرند

كارشناسان محيط زيس��تي و فعالان حوزه آب و 
خاك معتقدند ساخت اين س��د مخرب و انتقال 

آب از سرش��اخه هاي رود تجن به استان سمنان 
چيزي جز اضافه كردن تجرب��ه ناكارآمد ديگري 
به پرونده قط��ور و نافرجام انتق��ال آب به مناطق 

كويري نيست. 
با ساخت اين سد طبق برآوردها بيش از 3 هكتار 
زمين ش��الي در منطقه با كم آبي حاصل��ه از اين 
تصميم بي تدبير كم كم از بين مي روند. معيشت 
يك منطقه بي صنعت و وابس��ته به كشاورزي هم 

به خطر مي افتد. 
سيد جلال موسوي از بوميان و معتمدان روستاي 
تلاجين است كه قرار است با ساخت اين سد به 
زير آب رود. وي در گفت وگو با خبرگزاري فارس 
گلايه كرده اس��ت كه » اجداد و پدران ما بيش 
از 300 س��ال در اي��ن زمين ها زراع��ت كردند. 
روزهايي بود كه اين روس��تاها راه دسترسي به 
ش��هر نداش��تند. چه زندگي هايي كه با سختي 
سپري شده تا اين زمين ها به ما برسند، اما حالا 
به بهانه ساخت سدي كه صفر تا صد دليل ساخت 
آن در پرده اي از ابهام اس��ت، دارند زمين هاي با 
ارزش مان را ب��ا بهاي كمت��ر از موكت هايي كه 
در بازار اس��ت خريداري مي كنند. همه ما را در 
حسينيه روستا جمع كردند و گفتند اگر خودتان 
راض��ي به فروش ش��ديد كه هيچ، اگر نش��ديد 
نازل ترين مبلغ را به حس��اب قوه قضائيه واريز 
مي كنيم. برويد و پول فروش زمين تان را از آنها 

تحويل بگيريد. «

 گردش�گران اروپاي�ي رفتن�د و بيل هاي 
مكانيكي آمدند

وي با بيان اينكه با آغاز عمليات سد سازي آرامش 
اين منطقه از دست رفته است: » در اين سه روستايي 
كه خريداري زمين با قيمت نازل در آنها آغاز شده 
بيش از 150 خانوار زندگي مي كنند. پيمانكاران اين 
پروژه به طور شبانه روز مش��غول حفاري هستند. 
س��رقت از باغات و منازل افزايش پيدا كرده است. 
اطراف هر روس��تا تع��داد زيادي كارگر ناش��ناس 
مش��غول به كار هس��تند كه هر كدام دردسرهاي 
خود را براي اهالي دارند. به تازگي با استفاده از شبكه 
مجازي روستاهاي خوش آب و هواي ما به ديگران 
معرفي شد. ما اخيراً گردشگران آلماني، هلندي و 
فرانسوي در اين منطقه مي ديديم، اما ساخت اين سد 
باعث اخراج ما از روستاهاي آبا و اجدادي مان شده 
است.« موسوي مي گويد منطقه پشت كوه بيش از 
7 هزار سال قدمت دارد و اين درختان از كهن ترين 
ميراث آن به حساب مي آيند: » در حفاري ها اشياي 
قيمتي به دس��ت آمده كه اكنون برخي از آنها در 
موزه ها هستند. وجود همين اشيا اين پيام را به ما 
مي رساند كه در منطقه اي ارزشمند دست به تخريب 
منابع طبيعي زده اند. هر روز صداي اره هاي برقي و 
كارگاه هاي حفاري به گوش ما مي رس��د، اما همه 
مسئولان در قبال تخريب اين خاك و بوم ما سكوت 
اختيار كرده اند. ما مظلوم واقع شده ايم و از شخص 

آقاي رئيسي تقاضاي دادخواهي داريم.«

 7 ميليون امضا براي حفظ منطقه
وي هشدار مي دهد كه » خلاصه بگويم وقتي همه 
اين نشدني ها را شدني مي بينيم به اين جمع بندي 
مي رسيم كه آبرساني به مردم س��منان بهانه اي 
بيش نيست. امكان ندارد مسئول دلسوزي منطقه 
بكر حفاظت شده اي مانند تم، تلاجين، فينسك 
و پشت كوه را با همه داش��ته هاي ارزشمندش به 
فنا بدهد تا با فرض و احتمالات بتواند براي مدتي 
محدود به منطقه اي آب برساند. به ما حق بدهيد 
كه بگوييم پاي مافيايي در ميان است كه از ساخت 
سد مخرب فينسك سود هنگفتي به جيب مي زند. 
با احتس��اب اين فرض اگر 7 ميلي��ون امضاي ما 
70ميليون شود باز هم گوش كسي به اين انتقادها 

بدهكار نخواهد بود.«
 قطع درختان چندصد ساله

بيش از 80 درصد درختان اين منطقه را اورس ها 
تش��كيل مي دهد. اورس ها گونه بس��يار نادري از 
درختان رطوبت خواه ممتازي هس��تند كه عمر 
2هزار ساله دارند و در ادبيات و همچنين افسانه هاي 
قديمي از آنها با عنوان سرو كوهي و سرو آزاد نيز 

نام برده شده است. 
هر جا اورس ديده شود به سرعت آن پهنه را جزو 
مناطق تح��ت حفاظت قرار مي دهن��د تا گزندي 
به اين درختان نادر و ارزش��مند وارد نش��ود. اين 
درخت چوب بسيار سرس��خت و مقاومي دارد و 
همين ويژگي سبب بهره برداري هاي زيادي از آن 
شده است.   اين در حالي است كه قطع اين درختان 
به طور محرزي بر اكوسيستم منطقه اي كه در آن 
روييده تأثير مي گذارد و اين به دليل نوع ريش��ه 
دواندن اين درخت در دل خاك است. صدها سال 
طول مي كش��د تا قامت اين درختان چند سانتي 

متري بلندتر شود. 
 با اين ح��ال عكس ها و گزارش ه��اي مردم بومي 
منطقه نشان از اين دارد كه تا به حال بيش از 100 
اصله درخت ارزشمند اورس قطع شده است تا سد 

فينسك مورد بهره برداري قرار بگيرند. 
 خطر در رتبه سوم حيات وحش كشور 

جالب اينكه منطقه فينس��ك رتبه س��وم حيات 
وحش كشوري را از نظر گونه هاي گياهي و جانوري 

كمياب به خود اختصاص داده است. 
با احداث اين سد 10 كيلومتر از مسير جابه جايي 
فصلي گونه هاي جانوري كه شامل پلنگ، خرس 
قهوه اي، كل و بزكوهي مي شود به روي آنها مسدود 
خواهد شد. اين حيوانات مسير را گم مي كنند، به 

مرتع نمي رسند و كم كم تلف مي شوند. 
پيش از اين اگر يك اصله اورس در اين منطقه به 
روي زمين مي افتاد، نهادهاي متولي سريع حاضر 
مي ش��دند، اما امروز مي بينيم كه صداي اره برقي 
جنگل را برداشته و در كمال حيرت و ناباوري دهها 
و صدها اصله از اين درخت بسيار ارزشمند و كمياب 

قطع مي شوند تا مسير سد را هموار كنند. 
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رئيس سازمان بازرسي كل كشور از حدود 4 هزار گزارش تعقيب اداري، انتظامي و انضباطي در بين نهادهاي دولتي خبر داد

553 مدير متخلف به نهاد رياست جمهوري معرفي شدند

سد فينسك مقابل محيط زيست و گونه هاي نادر جانوري!
از درخت با ارزش اورس گرفته تا خرس قهوه اي قرباني ساخت سد فينسك مي شوند

رئي�س س�ازمان 

ابراهيم مشيريان
بازرسي كل كشور   گزارش  2

ب�ا بي�ان اينك�ه 
مجموعاً ۸هزارو33۲ بازرس�ي، 11هزارو3۹۶ 
گزارش و 3۲ هزار و ۵۹۶ پيشنهاد داشته ايم، 
اعام كرد كه از اين تعداد گزارش ها، نزديك 4 
هزار گزارش در زمينه تعقيب اداري، انتظامي 
و انضباطي بوده است. در همين راستا هم ۵۵3 
مورد تخلف مديران )از مدير كل به بالا( به نهاد 
رياس�ت جمه�وري معرف�ي شده اس�ت. 

حجت الاسلام حسن درويشيان، رئيس سازمان 
بازرسي كل كشور به مناسبت سالروز تشكيل اين 
سازمان با تشريح عملكرد س��ازمان بازرسي، در 
مورد نظارت بر دستگاه هاي اجرايي و ديگر موارد 

مهم بازرسي در كشور توضيحاتي داد. 
 هماهنگي بين دستگاه هاي نظارتي براي 

حل مشكات مردم
در سال هاي گذش��ته حس��ب نظر مقام معظم 
رهبري، شوراي هماهنگي دستگاه هاي نظارتي 
تشكيل ش��د كه بعداً در قانون برنامه پنجم آمد 
و  در قانون ششم حذف شد، اما در قانون ارتقاي 
س��لامت نظام اداري و مبارزه با فس��اد اين  شورا 
وجود داش��ت و مورد اختلاف مجلس و شوراي 
نگهبان واقع ش��د ك��ه اخيراً مجمع تش��خيص 
مصلحت تصويب ك��رد كه ش��وراي هماهنگي 

دستگاه هاي نظارتي برقرار شود. 
درويش��يان هم با بي��ان اينكه اين ش��ورا براي 
جلوگيري از موازي كاري و هماهنگي و هم افزايي 
تش��كيل شده است، گفت: » ش��وراي هماهنگي 
دستگاه هاي نظارتي كشور مركب از دستگاه هاي 
نظارت��ي از جمله ديوان محاس��بات، س��ازمان 
بازرس��ي، كميس��يون اصل نود، دي��وان عدالت 
اداري، سازمان اطلاعات سپاه، س��ازمان برنامه 
بودجه و وزارت اطلاعات است. متناظر اين شورا 

در استان ها هم تشكيل مي شود.«
وي خاطر نشان كرد: » در شرايط فعلي و خصوصاً 
در مسائل اقتصادي و  معيشتي، هماهنگي هاي 
خوبي بين دس��تگاه هاي نظارتي وج��ود دارد و 
موضوعاتي را هم طراح��ي كرديم و با هماهنگي 

اين دستگاه ها پيش مي بريم.«
 بازرس�ي هاي فوق العاده از سيل تا سينا 

اطهر
درويشيان با بيان اينكه در دوره تحول 2هزارو7۹۹ 
مورد بازرس��ي در كل كش��ور انجام شده است، 
تصريح كرد: » از اين تعداد بازرسي ۴هزارو1۹0 
گزارش تهيه شده است؛ چراكه ممكن است يك 
بازرسي چندين گزارش داشته باشد. ضمن اينكه 
18 هزار و ۹۴5 پيشنهاد از سوي سازمان بازرسي 
ارائه ش��ده و 117 بازرس��ي فوق العاده از سوي 
سازمان بازرس��ي صورت گرفته و 321 گزارش 

فوق العاده داشته ايم.«
وي خاطر نش��ان كرد: » به عن��وان مثال تعقيب 
ترك فعل ها در حوادث س��يل س��ال گذشته يا 
اماكن ناايم��ن مانند حادثه س��ينااطهر از جمله 
اين بازرس��ي هاي فوق العاده است. 5هزارو۴1۶ 
بازرس��ي موردي هم انجام شده كه ۶هزارو885 
گزارش و 12 هزار و 350 پيشنهاد در پي آنها از 

سوي سازمان ارائه شده است.«
وي با بيان اينكه مجموعاً 8هزارو332 بازرسي، 
11هزارو3۹۶ گزارش و 32 هزار و 5۹۶ پيشنهاد 
داشته ايم، گفت: » از اين تعداد گزارش ها، نزديك 
به ۴ ه��زار گ��زارش تعقي��ب اداري، انتظامي و 
انضباطي بوده اس��ت. 553 مورد تخلف مديران 
)از مديركل به بالا( هم به نهاد رياست جمهوري 

معرفي شده است.«
 ورود به مزايده ها و مناقصه ها

حجت الاسلام والمسلمين درويشيان تأكيد كرد: 
»85 مصوبه خلاف قان��ون را به دي��وان عدالت 
اداري به منظور ابطال ارسال كرديم كه 5۶ مورد 
باطل شده اس��ت. يك��ي از اقدامات پيش��گيرانه 
سازمان بازرسي، نظارت بر مناقصه ها و مزايده ها 
بوده اس��ت؛ 15 هزار و ۶۴2 م��ورد نظارت انجام 
داديم ك��ه نزديك به 5 ه��زار تذكر ب��ه اعضاي 
كميسيون ها داده شده و قبل از اينكه تخلفي رخ 

بدهد، رفع شده است.«
وي بي��ان داش��ت: » ه��زار و 883 م��ورد ه��م 
درخواس��ت لغو مناقصه يا مزايده شده اس��ت و 
قب��ل از انعقاد قرارداد تأكيد ش��ده ك��ه بايد لغو 
ش��ود. از س��وي ديگر 1۶1 هزار و253 شكايت 

در كل كشور به سازمان از دستگاه هاي مشمول 
نظارت و بازرسي داش��ته ايم كه 13۶ هزار مورد 
رسيدگي شده و حدود 25 هزار شكايت در حال 

رسيدگي است.«
حجت الاس��لام والمسلمين درويش��يان خاطر 
نش��ان كرد: » يك��ي از رويكردهاي پيش��گيرانه 
سازمان بازرسي كل كشور گزارش هاي هشداري 
اس��ت؛ در اين دوره 2 هزار و 318 نامه هشداري 
به دستگاه ها داده شده است. از ديگر رويكردهاي 
ما اثربخش بودن اقدامات و نظارت هاي سازمان 
بازرسي است؛ در نتيجه اقدامات انجام شده 11 

هزار و 532 اثربخشي ثبت شده است.«
 شناسايي اماكن ناايمن

رئيس سازمان بازرسي كل كشور در مورد برخورد 
با ترك فعل ها تصريح ك��رد: »هر ترك فعلي كه 
منجر به تضييع حقوق شود و خسارت به كشور 
وارد كند، نوعي فساد است كه به سراغ اين موضوع 

رفته ايم.«
وي يادآور شد: » در سيل س��ال گذشته بيش از 
150 گزارش در كل كش��ور تهيه شد؛ بعضاً يك 
شهرداري در يك ش��هري وظيفه داشته كه در 
مسير سيل اجازه ساخت و س��از ندهد، اما اجازه 
داده ش��ده و اين اقدام موجب خسارت به مردم و 
تلفات جاني شده كه در اين زمينه برخورد صورت 

گرفته و محكوميت به همراه داشته است.«
حجت الاسلام والمسلمين درويشيان خاطر نشان 
كرد: »در مورد كلينيك سينا اطهر در تهران نيز 
تذكرات لازم را شهرداري و آتش نشاني داده بود، اما 
توجه لازم صورت نگرفته بود كه اين تخلفات به 
مرجع قضايي اعلام شد و در نتيجه تأكيد شد كه 

اماكن ناايمن در كل كشور شناسايي شود.«
 مدي�ران ك�م كار باي�د امروز پاس�خگو 

باشند
حجت الاسلام والمسلمين درويشيان با بيان اينكه 
در تهران حدود ۴00 مورد اماكن ناايمن درماني 
وجود دارد كه تذكرات لازم ارائه شده است، گفت: 
»در مورد مسكن مسئولان وظايفي را در گذشته 
برعهده داشته اند و كوتاهي شده است و سامانه اي 
بايد در سال ۹۴ طراحي مي شد، ولي تا الان اقدامي 
صورت نگرفته و اخيراً اين اتفاق افتاده است. اگر 

اطلاعات و داده ها در اين سامانه وارد مي شد، در 
مورد وضعيت مسكن كنترل صورت مي گرفت. از 
س��وي ديگر برخي مديران وظيفه توليد مسكن 
داشته اند كه براي آنها پرونده تشكيل شده است و 
كساني كه وظيفه خود را ترك كرده اند بايد امروز 

پاسخگو باشند.«
وي در ادامه و در بخش ديگري از س��خنان خود 
در خصوص خصوصي س��ازي تصري��ح كرد: » ما 
در سال هاي اخير شايد بيش از 20 مورد پرونده 
تشكيل داديم و بررسي كرديم و بعضاً درخواست 
ابطال كرديم و تخلفاتي بوده كه به مرجع قضايي 
معرف��ي كرده ايم. به عنوان نمون��ه موردي را كه 
اخيراً گزارش آن را به مرجع قضايي فرستاده ايم 
و به وزارت اقتصاد منعك��س كرده ايم، واگذاري 

شركت ايران ايرتور بود. 
در اي��ن خص��وص مس��ئولان وق��ت س��ازمان 
خصوصي سازي تخلفاتي انجام دادند كه ما معرفي 
كرديم و پيشنهاد داديم كه واگذاري آن بازنگري 
شود؛ چراكه واقعاً تضييع حقوق بيت المال صورت 

گرفته است.«
 10 پرونده شبيه دشت مغان داريم

رئيس س��ازمان بازرسي كل كش��ور عنوان كرد: 
»نمونه ديگر آن كشت و صنعت مغان است كه از 
اول وارد شديم و پيگيري كرديم و خوشبختانه با 
پيگيري هايي كه صورت گرفت هيئت داوري رأي 
به ابطال آن داد. در خصوص ماشين سازي تبريز 
نيز ورود كرديم و همچنين كش��تارگاه صنعتي 
مربوط به اردبي��ل بود كه خود رئيس س��ازمان 
خصوصي سازي نيز در آن نقش داشت كه ما ورود 

كرديم و نسبت به ابطال آن پيشنهاد داديم.«
وي در نهايت تأكيد كرد: » اكنون نيز حدود 10 
پرونده مشابه در دست بررسي و رسيدگي داريم 
كه در حال انجام است، اما ساختار خصوصي سازي 
از نظر ما دو، سه اشكال اساسي دارد. اصل ۴۴ و 
قانون سياس��ت هاي اصل ۴۴ يك قانون بس��يار 
مترقي و ضروري براي پيشرفت كشور است و اگر 
به خوبي اجرا شود واقعاً انقلابي در حوزه اقتصادي 
كشور اتفاق مي افتد و تعدادي نيز به خوبي واگذار 
ش��ده و مش��كلي نداشته اس��ت، اما تعدادي نيز 

مشكلاتي داشته است.«

  افزاي��ش نرخ بلي��ت هواپيماها اگر چه ب��ه گفته وزي��ر راه اجرايي 
نمي شود، اما اين شوك ناگهاني شركت هاي هوايي براي دومين بار در 

يك سال، فعالان گردشگري را عصباني و آنها را نااميدتر از قبل كرد. 
  هفته جاري در غالب نقاط كش��ور جوي پايدار حاكم خواهد بود و 
طي اين مدت در شهرهاي صنعتي و پرجمعيت غبار صبحگاهي و غبار 

محلي دور از انتظار نيست. 
  رئيس شوراي شهر تهران گفت: مكاتبات لازم براي اجراي مصوبه 
شورا جهت نامگذاري خيابان شجريان صورت گرفته است و به زودي 

توسط شهرداري اجرا مي شود. 
  مديركل بهزيستي استان تهران گفت: طبق تصميمات استانداري 

تهران مهد هاي كودك نيز تا اطلاع بعدي تعطيل شدند. 
  اعضاي ش��وراي ش��هر تهران لايحه اي را به تصويب رس��اندند كه 
براساس آن ش��هرداري مي تواند تا س��قف ۴هزار ميليارد تومان اوراق 

مشاركت براي توسعه حمل و نقل عمومي منتشر كند. 
  ط��رح »اس��تفاده از QR- Code در سيس��تم آموزش��ي« ب��راي 

نخستين بار در كشور توسط آموزش وپرورش مازندران اجرايي شد. 
  عضو ش��وراي ش��هر در خصوص آخرين وضعيت بررس��ي لايحه 
ش��وراياري ها گفت: فكر مي كنم دو تا س��ه ماه آينده لايحه در هيئت 

وزيران نهايي و به مجلس شوراي اسلامي ارائه مي شود. 
  معاون پرورش��ي و فرهنگي وزارت آموزش و پ��رورش از برگزاري 
انتخابات شوراي دانش آموزي مدارس سراس��ر كشور در ۶ آبان ماه به  

صورت الكترونيكي خبر داد. 
  عضو شوراي مركزي س��ازمان نظام روانشناس��ي و مشاوره كشور 
همزمان با هفته بهداشت و سلامت روان با اشاره به داده هاي سازمان 
بهداشت جهاني اظهار كرد: تقريباً از هر چهار نفر در سراسر جهان يك 
نفر در يك دوره از زندگي خود ممكن است در معرض يك بيماري رواني 
باشد. در حالي كه هنوز تعداد زيادي از محققان و روانشناسان باليني 
وجود دارند كه در مورد بسياري از بيماري هاي رواني اطلاعاتي ندارند، 
يك چيز قطعي اس��ت و آن اينكه بيماري هاي رواني و س��لامت روان 

تحت تأثير شرايط پيچيده و چند علتي هستند. 
  بيش از 350 دانشمند و زيست شناس از ۴0 كشور جهان در نامه اي 
جمعي هشدار داده اند كه اگر فوراً اقدامي جدي براي حفظ اقيانوس ها 

صورت نگيرد، نهنگ ها و دلفين ها منقرض خواهند شد. 

عضو كميسيون اجتماعي مجلس:

اين دست فرمان  ما را در معرض
 پيري زود رس قرار مي دهد

گ�ودرزي، نماين�ده بروج�رد در خص�وص نگران�ي اصل�ي در 
حوزه جمعي�ت  گفت: ن�رخ ب�اروري كل، زير س�طح جانش�يني 
و كمتر از ن�رخ ۲/1 اس�ت. يعني اگ�ر با اي�ن فرمان جل�و برويم؛ 
در آين�ده ج�زو كش�ورهاي پي�ر و كم جمعي�ت خواهي�م ش�د 
و خودم�ان ب�ا دس�ت خ�ود كش�ور را ناب�ود خواهي�م ك�رد. 
بسياري از كارشناسان حوزه قدرت ملي معتقدند جواني جمعيت در 
ساختار سني كش��ورها از اهميت بس��زايي در وزن ژئوپوليتيكي آنها 
برخوردار است. اين در حالي است كه شاخص هاي جمعيتي در ايران 
وضعيت مطلوبي ندارد و آمارها گوياي قريب الوقوع بودن بحران پيري 

جمعيت طي دهه آتي است. 
نمايندگان مجلس يازدهم كه با شعار تحول روي كار آمده اند نيز پس 
از هشدارهاي مكرر جمعيت شناس��ان و كارشناسان مسائل اجتماعي 
نسبت به تبعات پيري جمعيت حس��اس شده اند. در اين زمينه برخي 
از نمايندگان در نظر دارند براي تسريع قانون گذاري در حوزه جمعيت 

لازم است كميسيون ويژه جمعيت و خانواده تشكيل شود. 
در همين راس��تا، عباس گودرزي، نماينده بروجرد در مجلس يازدهم 
طي گفت وگويي با خبرنگار اجتماعي »جوان« با اشاره به اهميت بحث 
جمعيت در كشور و اينكه جمعيت جوان يك مسئله حياتي و راهبردي 
است، گفت: جمعيت جوان براي آينده   كش��ور، اقتدار يك ملت و يك 
نظام سياسي اهميت دارد.  وي افزود: الان كه كشور ما در معرض پيري 
زودرس است در مقايسه با زماني كه اعلام مي شد بايد جمعيت كنترل 
شود و تمام ظرفيت هاي كشور پاي كار آمد؛ خيلي كندتر پيش مي رود. 
با وجود اينكه حضرت آقا نگراني كارشناسان و حساسيت اين موضوع 
رو تبيين فرمودند و حتي ايش��ان اعلام توبه كردند؛ باز به مانند دوران 

سياست هاي كاهش جمعيت، همه   ظرفيت ها پاي كار نيامده است. 
نايب رئيس كميس��يون اجتماعي در خصوص نگراني اصلي در حوزه 
جمعيت   گفت: نرخ باروري كل ما زير س��طح جانشيني  و كمتر از نرخ 
2/1 است؛ يعني اگر با اين فرمان برويم جلو در آينده جزو كشورهاي پير 
و كم جمعيت خواهيم بود و در اين صورت ديگر نياز به دشمن نخواهيم 

داشت و خودمان با دست خود كشور را نابود خواهيم كرد. 
 نماينده م��ردم بروجرد با اش��اره كوتاهي به دلاي��ل كاهش تمايل به 
فرزندآوري  گفت: موضوع صرفاً اقتصادي نيست، بلكه بعُد فرهنگي هم 
دارد. مثلًا شما اگر الان مصاحبه كنيد با يك نفر و بگوييد50 ميليارد 
در بانك برنده شوي و با اين پول چه مي كني؟ همه مي گويند مي رويم 
خانه مي خريم، ملك مي خريم، لوازم مي خريم ؛ كمتر كس��ي به فكر 

افزايش فرزندان است. 
وي افزود: وقتي نظام نگرش ها عوض ش��ده بايد كار فرهنگي شود. از 
باب اهميت موضوع و حياتي بودن مسئله مي طلبد كه در مجلس يك 
كميسيون ويژه تشكيل ش��ود و متولي بحث جمعيت باشد و در واقع 

موضوع به صورت برنامه  ريزي شده جلو رود. 
گودرزي در پايان با بيان اينكه در كميس��يون اجتماعي براي تشكيل 
كميس��يون ويژه جمعيت و خانواده اختلاف نظر وجود دارد، گفت: با 
وجود اينكه برخي مخالف تشكيل ساز وكار ويژه براي جمعيت هستند، 

به نظر من اين كميسيون بايد تشكيل شود. 

حسین سروقامت

وزير بهداشت: هيچ كجاي دنيا
 اپيدمي با خواهش و تمنا جمع نمي شود

يك ركورد تلخ ديگر با فوت ۲۵1 كرونايي
مجموع مبتايان كوويد1۹ در كشور از نيم ميليون تن گذشت و با ثبت 
۲۵1 مورد فوتي جديد ناشي از ويروس تاجدار، يك بار ديگر ركورد 
فوتي هاي كرونايي در كشور شكسته شد. با وجود اين ركوردشكني 
اما وزير بهداشت خبرهاي خوشي درباره پيشرفت هاي ايران در زمينه 
ساخت واكسن كرونا داشت. در عين حال تا زماني كه واكسن كرونا به 
ثمر بنشيند، راهي جز رعايت پروتكل هاي بهداشتي نداريم. در اين 
زمينه ديگر از خواهش و تمنا گذشته است و وزارت بهداشت دست 
به سختگيري هاي بيش�تري زده و در اين زمينه  جريمه هايي براي 
تخلفاتي نظير عدم استفاده از ماسك طراحي و پيش بيني شده است. 
طي 2۴ س��اعت منتهي به 20 مهرم��اه و بر اس��اس معيارهاي قطعي 
تش��خيصي، 3 هزار و 822 بيم��ار جديد مبتلا به كوويد1۹ در كش��ور 
شناسايي شد كه يك هزار و 72۴ نفر از آنها بستري شدند. مجموع بيماران 

كوويد1۹ در كشور به 500 هزار و 75 نفر رسيد. 
طي همين زمان، 251 بيم��ار كوويد1۹ جان خود را از دس��ت دادند و 
مجموع جانباختگان اين بيماري به 28 هزار و 5۴۴ نفر رسيد. همچنين 
۴هزارو۴82 نف��ر از بيماران مبتلا به كوويد1۹ در وضعيت ش��ديد اين 
بيماري تحت مراقبت قرار دارند.  تا كنون ۴0۶ هزار و 38۹ نفر از بيماران، 

بهبود يافته يا از بيمارستان ها ترخيص شده اند. 
 اس��تان هاي تهران، اصفهان، قم، آذربايجان ش��رقي، خراسان جنوبي، 
سمنان، قزوين، لرس��تان، اردبيل، خوزستان، كرمانش��اه، كهگيلويه و 
بويراحمد، گيلان، بوش��هر، زنجان، ايلام، خراس��ان رضوي، مازندران، 
چهارمحال و بختياري، البرز، آذربايجان غربي، مركزي، كرمان، خراسان 
شمالي، همدان و يزد در وضعيت قرمز قرار دارند.  همچنين استان هاي 

كردستان، هرمزگان، فارس و گلستان نيز در وضعيت هشدار هستند. 
  خبرهاي خوش نمكي از واكسن كرونا

سعيد نمكي، وزير بهداشت با اشاره به شرايط بسيار سخت كرونا و اهميت 
رعايت موارد بهداشتي و دستورالعمل ها از س��وي مردم، در عين حال 
درباره واكسن كرونا ايراني گفت:» خبرهاي خوشي از واكسن دارم و به 
مديركل روابط بين الملل دستور دادم به سازمان جهاني بهداشت اعلام 
كند كه ما فازهاي مطالعاتي واكسن را تا كجا رسانده ايم. به اين ترتيب 
پيشرفت واكسن را به عنوان حركت عظيم ملي به گوش جهانيان خواهيم 
رساند.« نمكي با اشاره به جلسه روز گذشته ستاد ملي مقابله با كرونا گفت: 
» مدت هاست عرض مي كنم براي مقابله و مبارزه با يك اپيدمي فقط و 
فقط تقاضا و تمنا و خواهش، مشكل گشا نيست. موج هاي زيادي را در اين 
مدت تحمل كرديم و همكارانم به صورتي نفسگير و به طور شبانه روزي 
آن را جم��ع و جور كردند و شرمس��ار همكاران عزيز و بزرگواري ش��ان 
هستم كه موج هاي پياپي را كه البته بيشترش هم به دليل عدم رعايت 
دستورالعمل هاست، جمع وجور كردند و تا نفسي تازه كنند، موج جديد 

آغاز مي شود.«
وي ادامه داد:» همه معتقديم تا مي توانيم نبايد از شيوه هاي پليسي 
براي اعمال شيوه نامه ها استفاده كنيم؛ به خصوص رئيس جمهور اعتقاد 
دارند مردم بايد محترم شمرده شوند و كمتر از شيوه هاي خشونت آميز 
و سخت و انقباضي استفاده ش��ود و ما هم بر همين معتقديم، اما در 
يك مطالعه ميداني هيچ كدام از كش��ورهاي مدعي دموكراس��ي را 
نمي شناسيد كه اپيدمي را فقط با خواهش و تمنا جمع كرده باشند؛ هر 
چند كه عده زيادي رعايت مي كنند، اما عده اي هم رعايت نمي كنند و 

همه را گرفتار مي كنند.«
وزير بهداش��ت از تقاضاي همكاري از نيروي انتظامي، سازمان بسيج و 
سازمان هاي مردم نهاد و سايرين كه به عنوان ضابط براي اعمال جرايم 
سخت تر خبر داد و افزود:» قرار شد اين كار با تهران به عنوان كلانشهري 
كه در سراسر كشور تأثير مي گذارد، شروع شود و قطعاً در كلانشهر هاي 

ديگر كار را توسعه خواهيم داد.«
  جرايم تخلفات كرونايي

عليرضا رئيسي، معاون بهداشت وزارت بهداشت درباره وضعيت جرايم 
مربوط به متخلفاني ك��ه پروتكل هاي بهداش��تي را رعايت نمي كنند، 
گفت:»اص��ولاً بحث مقابل��ه با اپيدمي چي��زي جز مش��اركت مردم و 
مسئوليت پذيري اجتماعي نيست. اينكه چرا جريمه وضع كرديم، بايد 
توجه كرد كه بيش از 50 درصد مردم از اواخر اسفند ماه تاكنون هميشه 
رعايت كردند، اما نيمي ديگر از مردم واقعاً رعايت نكردند. در حال حاضر 
يك مطالبه مردمي وجود دارد كه افرادي كه پروتكل ها را رعايت مي كنند، 
چه گناهي دارند. بنابراين متخلفان بايد جريمه شوند. مانند فردي كه از 

چراغ قرمز عبور مي كند و ديگران را به خطر مي اندازد.«
وي افزود:» بايد توجه كرد كه جرايم چند دس��ته هس��تند؛ يكي بحث 
ارائه دهندگان خدمت است؛ مانند حمل و نقل عمومي. به عنوان مثال اگر 
راننده تاكسي ماسك نزند و شناسايي شود، پلاكش نوشته شده و پليس 
مي تواند اين فرد را جريمه كند. راننده تاكسي كه ماسك نزند، 100 هزار 
تومان جريمه مي شود و به ازاي هر مسافري هم كه ماسك نزند، راننده 
تاكسي 20 هزار تومان جريمه مي شود و مسافراني هم كه ماسك نزدند، 

50 هزار تومان هزينه مي شوند.«
به گفته وي در زمينه اتوب��وس هم به همين صورت اس��ت. اگر راننده 
اتوبوسي رعايت نكند، چه خودش و چه مس��افران، هم شركت جريمه 
خواهد شد و جرايم تا يك ميليون و حتي بيشتر هم خواهد بود. در تهران از 
آنجايي كه سيستم حمل و نقل عمومي ضعيف است، نمي توانيم اتوبوس را 
توقيف كنيم؛ بلكه بايد اتوبوس را زياد كنيم، اما جرايم براي شركت و راننده 
متخلف در نظر گرفته مي شود. در زمينه اصناف به اين صورت است كه اگر 
در يك صنف فردي باشد و خودش ماسك نزند و مشترياني را بپذيرد كه 
ماسك نمي زنند، بار اول اخطار كتبي و درج در پرونده، بار دوم 300 هزار 
تومان جريمه مي شود و بار سوم يك ميليون تومان جريمه مي شود. بار 

چهارم نيز مغازه اش به مدت يك هفته پلمب مي شود. 
 چهره نگاري افرادي كه ماسك نمي زنند

به گفته رئيس��ي در مورد افرادي كه در خيابان هس��تند، چند مكانيزم 
وجود دارد؛ اگر پليس و بازرسين ما فرد خاطي را ببينند، فرد را جريمه 
مي كنند. نكته ديگر اين است كه نيروي انتظامي يكسري دوربين دارد 
كه چهره همه افراد در آن ثبت است. وقتي فرد چهره نگاري مي شود، همه 
اطلاعاتش اعم از كد ملي وجود دارد. از همان سيستمي كه براي حجاب 
استفاده مي شود، از همان براي ماسك هم استفاده مي شود. اگر فرد ماسك 

نزند، چهره نگاري و براي فرد پيام داده مي شود و جريمه مي شود. 
حال اگر كسي جريمه را نپردازد چه مي ش��ود؟ آقاي معاون در اين باره 
گفت:»مكانيزم اينگونه اس��ت افرادي كه جريمه مي ش��وند، بدهكار 
دولت مي شوند و مي تواند از هر طريقي آن را دريافت كند، مانند قبض 
جريمه اي كه براي فرد مي آيد يا راه هايي پيش بيني شده مانند محاسبه 
روي قبض آب ، برق و تلفن . در عين حال اين جرايم، صرفاً براي حوزه 

كرونا هزينه مي شود.«

»موقعي كه من و اش�رف و ش�مس به ماقات هيتلر رفتيم. . . 
براي وي چند هديه برديم كه عبارت بود از دو قطعه قالي نفيس 

ايراني و مقداري پسته رفسنجان. 
روي يك قالي كه در تبريز بافته شده بود، عكس خود هيتلر بود. 
روي قالي ديگر هم عامت آلمان را كه عبارت از صليب شكسته 

بود، نقش كرده بودند. 
هيتلر هم متقاباً س�ه قطعه عكس خود را امضا كرد و به من و 
دخترانم داد. ديلماج س�فارت گفت كه آقاي هيتلر مي گويند 
متأس�فانه پيش�واي آلمان مثل ش�اه ايران ثروتمند نيست و 
نمي تواند متقاباً هديه اي گرانقيمت به م�ا بدهد و از اين بابت 

معذرت مي خواهند!«
بخشي از خاطرات تاج الملوك همسر رضا شاه. . . 

معادله قدرت را مي بينيد؟ آلمان كشور فقيري است؟ خير!
پس چرا رهبر آلمان پاس�خ هداياي نفيس ايران را با سه قطعه 

عكس امضا شده مي دهد؟ 
اندكي تأمل كنيم!
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